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رئیس شورای شهر تهران خبر داد
کمر ترافیک را با ورود اتوبوس های 

جدید خواهیم شکست

رئیس شورای شهر تهران از ورود اتوبوس های 
جدید به ناوگان حمل و نقل عمومی در آینده 

نزدیک خبر داد.
حاشیه  در  چمران  مهدی  ایسنا،  گزارش  به 
علنی  جلسه  چهارمین  و  شصت  و  دویست 
شورای شهر تهران در جمع خبرنگاران گفت: در 
جلسه امروز ابتدا آقای امانی گزارشی از بازدید 
ارائه   ۱۹ منطقه  از  آباد  نعمت  محله  از  خود 
خواهد کرد و در ادامه نیز به یک فوریت طرح 
تسهیلات شهروندان در حوزه گردشگری خواهیم 
پرداخت. همچنین چندین پرونده باغ در دستور 

کار قرار خواهد گرفت.
امروز شاهد ترافیک شدید صبحگاهی نبودیم

وی با اشاره به آغاز سال تحصیلی و افزایش 
ترافیک در پایتخت ادامه داد: البته امروز شاهد 
ترافیک شدید صبحگاهی نبودیم و احتمالا در 
بعد ازظهر شاهد افزایش ترافیک خواهیم بود. 
بنده نیز امروز با حضور در دو مدرسه در سطح 
شهر تهران در حوالی خیابان انقلاب و رودکی 
زنگ مدرسه را به صدا درآوردم و همانطور که 
شاهد  را  صبحگاهی  شدید  ترافیک  شد  بیان 

نبودیم.
آمارهای  درباره  پرسشی  به  پاسخ  در  چمران 
متفاوت مسئولان از ترافیک مهرماه و آغاز سال 
از  به هرصورت هر یک  تأکید کرد:  تحصیلی، 
مسئولان بنا بر تجربه ای که داشتند آمارهایی را 

بیان می کنند.
با ورود وسایل حمل و نقل عمومی کمر ترافیک 

را خواهیم شکست
وی در ادامه در پاسخ به پرسش دیگری مبنی 
بر برنامه ریزی شهرداری تهران برای افزایش و 
توسعه حمل و نقل عمومی از جمله اتوبوس 
همزمان با آغاز سال تحصیلی، گفت: در همین 
ارتباط نیز شهرداری تهران قرار است تعدادی از 
اتوبوس ها را وارد ناوگان حمل و نقل عمومی کند 
که به بزودی این اتفاق خواهد افتاد. همچنین 
برنامه ریزی نیز برای سرفاصله قطارها در مترو 
انجام شده است و اگر ما اقدامات لازم را انجام 
ندهیم غول ترافیک گردن بزرگ تر خواهد شد 
و ان شاءالله با برنامه ریزی و ورود وسایل حمل 

و نقل عمومی کمر ترافیک را خواهیم شکست.
رئیس شورای شهر تهران همچنین در پاسخ به 
پرسش دیگری درباره ساخت و سازهای غیرمجاز 
این  از  بنده  در زندان قزل حصار، اظهار کرد: 

موضوع بی اطلاع هستم.
مشکلی برای طی شدن فرایند سوال از شهردار 

تهران وجود ندارد
چمران همچنین درباره طی شدن فرایند سوال 
از شهردار تهران توسط نجفی عضو هیئت رئیسه 
شورای شهر تهران، گفت: مشکلی در این زمینه 
وجود ندارد و ان شاءالله این کار انجام خواهد 

شد.
از  تفحص  و  تحقیق  درباره  همچنین  وی 
سازمان املاک شهرداری تهران نیز افزود: این 
مسئله را همان موقع و کمتر از ۴۸ ساعت به 

شهرداری تهران اعلام کردیم.
خرید و فروش تابلوها را در موزه های دنیا یک 

روال مرسوم است
رئیس شورای شهر تهران در ادامه در ارتباط با 
حوشی پیش آمده در روزهای اخیر در خصوص 
این  در  گفت:  علی)ع(،  امام  موزه  تابلوهای 
خصوص نیز بیخودی شلوغ کرده اند؛ اما در هر 
صورت ما دعوتی از رئیس سازمان فرهنگی هنری 
شهرداری تهران کرده ایم تا در صحن شورا حاضر 

و گزارشی را در خصوص این تابلوها بیان کند.
چمران خرید و فروش تابلوها را در موزه های 
دنیا یک روال مرسوم دانست و اظهار کرد: در 
همه دنیا این کار انجام می شود و طبق قراردادها 
این کار صورت می پذیرد؛ ولی در هر صورت ما 
از رئیس سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران 
خوسته ایم تا در صحن شورا حاضر و گزارشی 

ارائه دهد.

فعالیت ۱۳۶ گروه جهادی حوزه 
فرزندآوری در پایتخت

بر  گفت:  تهران  فرمانداری  بانوان  امور  مشاور 
اساس بانک اطلاعاتی فرمانداری تهران، ۱۳۶ گروه 
جهادی در راستای اقدامات مرتبط با حوزه جوانی 

جمعیت و فرزندآوری در پایتخت فعالیت دارند.
رئیس  محمدبیگی  فاطمه  مهر،  گزارش  به 
فراکسیون زنان و خانواده مجلس شورای اسلامی 
جهادی  گروه های  فعالان  از  قدردانی  مراسم  در 
حوزه جوانی جمعیت گفت: بسیاری از مطالبات 
فعال  گروه های جهادی  و  فعالان  که  نیازهایی  و 
در حوزه جمعیت مطرح می کنند نیازمند نظام مند 
شدن و ساختار سازی است که در مجلس شورای 
اسلامی این آمادگی وجود دارد تا با تنظیم قوانین 
نیازها  این مطالبات و  و مقررات خاص بتوان به 
به شکل قانونی پاسخ داد و دغدغه های موجود را 

برطرف کرد.
محمدبیگی با اشاره به اینکه در گذشته قوانین 
خوبی در حوزه جوانی جمعیت به تصویب مجلس 
شورای اسلامی رسید اما، منابع اعتباری و بودجه 
کافی برای اجرای این قوانین تخصیص داده نشد، 
از تحول در رویکردهای دولت در سه سال گذشته 
به موضوع جوانی جمعیت خبر داد و افزود: پس 
از سه سال از تصویب قوانین حمایت از خانواده 
از  نیمی  از  بیش  و جوانی جمعیت خوشبختانه 
مقررات و قوانین در حال اجرا است. امروز شاهد 
و  اصلاح  حال  در  روند جمعیتی  که  آن هستیم 
سیاست ها به نفع افزایش جمعیت در حال تغییر 

است.
وی با تاکید بر اینکه نیازمند کاررسانه ای خاص 
در موضوع جمعیت و جوانی جمعیت هستیم بر 
حوزه  این  در  رسانه ای  قوی  کارگروه های  تشکیل 
تاکید کرد و اظهار داشت: نشست های تخصصی 
با سازمان صدا و سیما برای شکل دادن به قرارگاه 
رسانه ای در موضوع جمعیت برگزار شده است و 
انتظار می رود فعالان این حوزه با ارائه پیشنهادات 
خود به بالندگی هرچه بهتر و بیشتر فعالیت های 

جهادی مردمی در قالب رسانه کمک کنند.
رئیس فراکسیون زنان و خانواده مجلس شورای 
تهران  شهر  اسلامی  شورای  نقش  به  اسلامی 
در  اسلام  جهان  القرای  ام  شهرداری  عنوان  به 
و  روندها  در  و مشارکت حداکثری  بودن  پیشرو 
برنامه ریزی های جمعیتی اشاره کرد و با قدردانی 
و  شهر  شورای  سوی  از  شده  انجام  اقدامات  از 
جامعه  در  فرزندآوری  ترویج  حوزه  در  شهرداری 
حتی  و  ایران  الگوی  تهران  شهرداری  گفت: 
از  کشورهای مسلمان است چراکه نگاه بسیاری 
کشورها به اقدامات جمهوری اسلامی ایران و تهران 

در موضوعات مختلف جلب شده است.
از مسئولان شهرداری  داد:  ادامه  بیگی  محمد 
تهران می خواهیم فعالیت های موفق مرتبط با حوزه 
جمعیت را در قالب کتاب در اختیار شهرداری های 
کشور و نیز نمایندگان مجلس قرار دهد تا شاهد 
سیاست های  و  برنامه ها  اجرای  در  یکپارچگی 

جمعیتی در کشور باشیم.
مشاور امور بانوان فرمانداری تهران نیز در این 
مراسم گفت: بر اساس بانک اطلاعاتی فرمانداری 
تهران، ۱۳۶ گروه جهادی در راستای اقدامات مرتبط 
با حوزه جوانی جمعیت و فرزندآوری در پایتخت 
فعالیت دارند که برخی از این گروه ها توانسته اند 
تأثیر به سزایی در جلوگیری از سقط جنین ونیز 
به داشتن  افزایش فرزندآوری و مسل خانواده ها 

فرزند ایفا کنند.
فاطمه رحمانی افزود: ضرورت دارد با همکاری 
فعال  مردمی  گروه های  شهر،  شورای  شهرداری، 
تا گروه های تک  این حوزه ها شناسایی شوند  در 
آنها  میان  از  جنین  سقط  و  فرزندآوری  فرزندی، 
گروه ها،  این  همکاری  با  بتوان  تا  شود  احصا 
فعالیت های ویژه ای را در مناطق ۲۲ گانه شهرداری 
تهران در مسیر اجرای سیاست های جمعیتی کلان 

کشور به انجام برسانند.
راهبری حوزه های  و ستاد  دبیر ستاد جمعیت 
علمیه نیز در این مراسم گفت: با توجه به اینکه 
مربوط  حاکمیت  به  جمعیت  درباره  صحبت 
می شود؛ از همین رو گفتمان خانواده باید با اولویت 
جایگاه مادری و حمایت از حیات جنین مورد توجه 
واقع شود. رسول ساکی با اشاره به ۲۷ آسیبی که 
خانواده ای دارای تک فرزند را تهدید می کند، ادامه 
داد: با توجه به اینکه وظیفه اصلی مسئولان، زمینه 
سازی برای کنشگری و نقش آفرینی فعالان حوزه 
جمعیت بوده؛ حرکت عمومی نیز از جمله عوامل 
مؤثر بوده است. وی خاطرنشان کرد: پیروزی در 
جنگ ۸ ساله دفاع مقدس و ایستادن مقابل ۵۵ 
کشور دنیا و سوادآموزی به افراد بی سواد از طریق 
حرکت  تأثیرات  از  مصداقی  سوادآموزی  نهضت 

عمومی است.

موضوع انتقال پایتخت به یکی از مباحث داغ چند 
وقت اخیر تبدیل شده است. البته این مباحث از 
دهه ۶۰ مطرح بود و اگرچه تا مجلس هم آمد، با 
این حال به دلایل مختلف، به مراحل جدی تر اجرایی 
نرسید تا به صورت دقیق تری بررسی شود. موافقین 
این طرح، از لزوم انتقال مرکزیت کشور برای تسریع 
فرایند توسعه می گویند و در نقطه مقابل، مخالفین 
از تجربیات سایر کشور ها و هزینه های بالای این طرح 
می گویند و معتقدند که انتقال پایتخت نه تنها منجر 
به سرعت بخشیدن به توسعه نمی شود، بلکه آن را 

عقب می اندازد.
بحث انتقال پایتخت، تنها به ایران مربوط نمی باشد 
مختلف  دلایل  به  دنیا  کشور های  از  بسیاری  و 
سیاسی، اقتصادی، اجتماعی و جغرافیایی، به تغییر 
پایتخت خود اقدام کرده اند. در این زمینه، می توان 
به تجربیات کشور هایی مانند چین، هند، اندونزی، 
آلمان، ژاپن، کره جنوبی، روسیه، و ترکیه اشاره کرد 
که هرکدام موفقیت ها و شکست های خاص خود را 

داشتند.
به گزارش اقتصاد آنلاین، از سوی دیگر بسیاری از 
کارشناسان معتقدند که تغییر پایتخت در ایران باید 
به صورت بومی بررسی شود و علاوه بر در نظر گرفتن 
تجربیات سایر کشورها، ملاحضات خاص کشور در 

زمان حاضر نیز مورد بررسی قرار بگیرد.
انتقال پایتخت یکی از تصمیمات مهم و راهبردی 
سیاسی،  دلایل  به  معمولاً  که  است  دولت ها 
اقتصادی، اجتماعی و امنیتی صورت می گیرد. این 
تغییرات به منظور حل مشکلات عملیاتی و بهبود 

وضعیت کشور انجام می شوند.
یکی از دلایل اصلی انتقال پایتخت، تمرکززدایی و 
توزیع متوازن توسعه در سراسر کشور است. بسیاری 
از کشور های در حال توسعه، به ویژه آن هایی که با 
مشکل تمرکز بیش از حد جمعیت و فعالیت های 
اقتصادی در مناطق خاصی مواجه هستند، پایتخت 
خود را به مناطق کمتر توسعه یافته و مرکزی تر منتقل 
می کنند. این تغییر می تواند موجب رشد و توسعه 
مناطق داخلی شود و از تراکم و فشار بر شهر های 
بزرگ مانند پایتخت های سابق جلوگیری کند. البته 
امکان سنجی صحیح در شهر های مبدأ و مقصد بسیار 

در نتیجه موثر است.
برزیل مثال خوبی برای این نوع انتقال است. در 
سال ۱۹۶۰، پایتخت از ریو دو ژانیرو به شهر جدید 
برازیلیا منتقل شد. هدف اصلی این اقدام توسعه 
مناطق داخلی کشور بود که در آن زمان از توسعه 
مناطق ساحلی عقب مانده بودند. انتقال پایتخت به 
برازیلیا تا اندازه ای باعث شد که سرمایه گذاری های 
دولتی و خصوصی به مناطق داخلی جلب شده و 
از حد جمعیت در مناطق ساحلی  از تمرکز بیش 

جلوگیری شود.
انتقال  مهم  دلایل  از  دیگر  یکی  ملی  امنیت 
پایتخت است. گاهی اوقات پایتخت های قدیمی به 
نقاط ضعیف  به عنوان  نظامی  یا  دلایل جغرافیایی 
شناخته می شوند و دولت ها برای محافظت از مراکز 
اداری و دولتی، پایتخت را به منطقه ای با موقعیت 

استراتژیک تر منتقل می کنند.
مثال بارز این موضوع قزاقستان است که در سال 
۱۹۹۷ پایتخت خود را از آلماتی به آستانه )نورسلطان( 
منتقل کرد. آلماتی در نزدیکی مرز های جنوبی کشور 
دیدگاه  از  که  داشت،  قرار  زلزله خیز  منطقه ای  و 
امنیتی آسیب پذیر بود. انتقال پایتخت به آستانه، 
که در مناطق شمالی و دورتر از مرز قرار داشت، به 
تقویت امنیت ملی و تمرکز بهتر بر مسائل دفاعی 

کمک کرد.
همچنین در بسیاری از موارد، پایتخت های قدیمی 

مشکلات  و  ترافیک  جمعیت،  افزایش  دلیل  به 
این  در  می شوند.  زیادی  فشار  دچار  زیرساختی 
شرایط، انتقال پایتخت به شهری با امکانات جدید و 
بهتر می تواند راه حلی برای کاهش این فشار ها باشد.

به عنوان مثال، نیجریه در سال ۱۹۹۱ پایتخت خود 
کرد. لاگوس شهری  منتقل  آبوجا  به  از لاگوس  را 
پرجمعیت و شلوغ بود و با مشکلاتی مانند تراکم 
مواجه  مناسب  زیرساخت های  کمبود  و  جمعیت 
شهر  یک  عنوان  به  آبوجا  مقابل،  نقطه  در  بود. 
انتخاب  با زیرساخت های مدرن  و  برنامه ریزی شده 
شد تا بتواند نقش پایتخت را با کارایی بیشتری ایفا 

کند.
در برخی موارد، تغییر پایتخت به عنوان یک اقدام 
نمادین برای تقویت هویت ملی یا ایجاد حس اتحاد 
و همبستگی در کشور انجام می شود. این تغییرات 
معمولاً پس از تحولات سیاسی و اجتماعی بزرگ، 

مانند انقلاب ها یا اتحاد کشور ها رخ می دهند.
پس از اتحاد آلمان شرقی و غربی در سال ۱۹۹۰، 
پایتخت از بن به برلین منتقل شد. این اقدام نمادین 
نشان دهنده اتحاد دوباره کشور و بازگشت به پایتخت 
تاریخی آلمان بود. انتقال به برلین، علاوه بر اهمیت 
نمادین، به احیای اقتصادی و فرهنگی این شهر کمک 
کرد و جایگاه آن را به عنوان یکی از مراکز سیاسی و 

اقتصادی اروپا تقویت کرد.
انتقال پایتخت به شهری با زیرساخت های مدرن تر 
و موقعیت جغرافیایی مناسب تر می تواند به بهبود 
کارایی اداری کمک کند. دولت ها با ایجاد مراکز اداری 
جدید و برنامه ریزی شده می توانند روند تصمیم گیری 
و اجرای سیاست ها را تسریع کنند. به عنوان مثال، 
مالزی در دهه ۱۹۹۰ مرکز اداری خود را به پوتراجایا 
منتقل کرد. این شهر جدید برای کارایی بیشتر در 

امور دولتی و کاهش فشار بر کوالالامپور ایجاد شد.

تاریخچه بحث انتقال پایتخت در ایران
در دهه ۶۰، پس از جنگ ایران و عراق، به دلیل 
نگرانی های امنیتی و خطر حملات هوایی به تهران، 
بحث انتقال پایتخت برای اولین بار به طور جدی 
مطرح شد. در آن زمان، تهران به عنوان مهم ترین 
مرکز سیاسی و نظامی کشور هدف بالقوه ای برای 
دشمن بود. هرچند این طرح به طور جدی پیگیری 
نشد و به دلایل مختلف از جمله هزینه های بالای 

اجرایی متوقف شد.
رشد  و  تهران  جمعیت  افزایش  با  و  دهه ۷۰  در 
بحث  دوباره  ترافیکی،  مشکلات  و  هوا  آلودگی 
انتقال پایتخت مطرح شد. در این دوران، برخی از 
کارشناسان و مسئولان پیشنهاد دادند که پایتخت 
اداری و سیاسی کشور به شهری دیگر منتقل شود 
تا از بار سنگین تهران کاسته شود. با این حال، هیچ 

اقدام جدی در این خصوص صورت نگرفت.
در اواسط دهه ۸۰، مجدد به موضوع انتقال پایتخت 
اشاره و این طرح به عنوان یکی از راه حل های مشکلات 
دلیل  به  دیگر  بار  موضوع  این  شد.  مطرح  تهران 
مشکلات اقتصادی و هزینه های بالا کنار گذاشته شد. 
در دهه ۱۳۹۰ و با تشدید مشکلات زیست محیطی و 
زیرساختی تهران، طرح انتقال پایتخت مجدد مورد 
بحث قرار گرفت و حتی مطالعاتی نیز در این زمینه 
صورت گرفت و شهر هایی به عنوان کاندید پایتخت 
جدید مطرح شدند. با این حال، همچنان در مورد 
اجرایی شدن این طرح و صرفه اقتصادی ناشی از آن 

ابهامات بسیاری وجود دارد.
دیدگاه مخالفان چیست؟

این  دلایل  ابتدا  پایتخت  انتقال  طرح  مخالفان 
که  می کنند  استدلال  و  کرده،  بررسی  را  سیاست 
داشت.  نخواهد  آمیز  موفقیت  نتیجه ای  طرح  این 
یکی از دلایل انتقال پایتخت، شلوغی بیش از حد 

تهران و آلودگی بالای آن است. مخالفین استدلال 
می کنند با توجه به زیرساخت های موجود در تهران 
کنون  تا  که  زیادی  سرمایه گذاری های  همچنین  و 
در آن صورت گرفته است، به احتمال زیاد بسیاری 
باقی  کلان شهر  این  در  و شهروندان  از شرکت ها 
از  دردی  نمی تواند  پایتخت  انتقال  و  ماند  خواهند 
شلوغی و آلودگی شهر تهران دعوا کند. دلیل بعدی 
طرح انتقال پایتخت، توزیع توسعه در سطح کشور 
می کنند  استدلال  مخالفین  حال  این  با  می باشد. 
که انباشت سرمایه بالا در تهران، باعث می شود تا 
سرمایه گذاری به سختی به سایر نقاط کشور منتقل 
جدید  شهر  امکان سنجی  امر،  این  در  البته  شود. 
بسیار اهمیت دارد. مطالعه ای در سال ۹۴ در وزارت 
راه و شهرسازی، نشان می دهد که انتقال پایتخت با 
توجه به هزینه های بالای آن، نبود شهری مانند تهران 
برای انتخاب به عنوان پایتخت و زمان بر بودن این 

طرح، عملیاتی نیست.
از سوی دیگر، امکان اجرایی شدن این طرح خود 
تا  باشد  نیاز  که  صورتی  در  است.  دیگری  چالش 
پایتخت عوض شود، نیاز است تا به این سوال پاسخ 
داده شود که آیا توان اجرایی این سیاست بزرگ وجود 
دارد و زمان بر شدن آن منجر به هدررفت هزینه ها 

نمی شود؟
همچنین باید توجه داشت که آیا برنامه مشخصی 
برای جلوگیری از انتقال مشکلات به پایتخت جدید 
یا خیر. مخالفین استدلال می کنند که  وجود دارد 
تجربه حومه شهر تهران نشان می دهد که پایتخت 
و  داشت  خواهد  بالایی  مهاجرت پذیری  نیز  جدید 
این مسئله،  کنترل  برای  برنامه ای  نبود  در صورت 
پایتخت  برای  مدتی  از  پس  تهران  شهر  مشکلات 
جدید نیز پیش خواهد آمد و انتقال پایتخت تنها 

فرصتی برای تنفس می دهد.

وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه از امروز باید برای مهر آینده و 
رفع چالش های آن تلاش کرد، گفت: به زودی ۱۷۰۰ پروژه و ۸ هزار 

کلاس درس به بهره برداری می رسد.
به گزارش ایرنا از وزارت آموزش و پرورش، علیرضا کاظمی روز 
جمع  در  جدید  تحصیلی  سال  آغاز  نواختن  حاشیه  در  یکشنبه 
خبرنگاران و با حضور در یکی از مدارس شهر تهران در منطقه ۱۸ با 
اشاره به اینکه رویکرد دولت چهاردم وفاق همدلی است بیان کرد: 
شعار دولت چهاردهم نیز محور پرسش مهر ریاست جمهوری شده 
است زیرا بستر وفاق و همدلی از مدرسه و از میان دانش آموزان 

آغاز می شود.
وی ادامه داد: باید این موضوع در فعالیت های مدرسه مورد توجه 
قرار گیرد و در قالب های مختلف مورد بررسی واقع شود، زیرا همه 
جامعه نیازمند وفاق و همدلی برای پیشبرد اهداف، آرمان های کشور 

هستند.
کاظمی بیان کرد: باید این آموزه ارزشمند را در فضای جامعه 
گسترده کنیم و مسیر این کار از مدرسه می گذرد و این رهنمود را 

باید به گفتمان غالب تبدیل کرد.
وزیر آموزش و پرورش با تاکید بر اینکه توسعه عدالت آموزشی تا 
محروم ترین نقاط کشور، افزایش کیفیت آموزشی تا سطح مطلوب، 
تقویت و تبیین باورها و ارزش های فرهنگی از مهم ترین رویکردهای 

وزارت آموزش و پرورش است.
پرورش  و  آموزش  ماموریت  مهم ترین  داد:  ادامه  کاظمی 

اجرای سازی سند تحول بنیادین در همه ابعاد است.
به گزارش ایرنا و طبق اعلام وزارت آموزش و پرورش ۱۶ میلیون 
آموز در سال تحصیلی جدید در ۱۱۷ هزار ۱۴۰  ۶۱۵ هزار دانش 

مدرسه ثبت نام کرده اند و سال تحصیلی جدید را آغاز می کنند.

چرا کشور ها پایتخت خود را عوض می کنند؟

 خداحافظی با پایتختی تهران
اخیراً بحث های جدیدی پیرامون طرح انتقال پایتخت بالا گرفته است. موافقین این طرح، توزیع توسعه در سطح کشور را در گرو انتقال پایتخت می بینند و 
از سوی دیگر مخالفین این طرح هزینه های بالای آن، نبود شهری مشابه با تهران برای انتخاب به عنوان پایتخت، تردید در رسیدن به اهداف انتقال پایتخت 

و ابهام در مورد توان اجرایی برای عملیاتی سازی آن را دلایلی برای اجرایی نشدن این طرح می دانند.

ودی به بهره برداری می رسدوزیر آموزش و پرورش خبرداد وژه و ۸ هزار کلاس درس به ز ۱۷۰۰ پر

بسیاری از 
کشور های در 
حال توسعه، 

به ویژه آن هایی 
که با مشکل 

تمرکز بیش از 
حد جمعیت 

و فعالیت های 
اقتصادی در 

مناطق خاصی 
مواجه هستند، 
پایتخت خود را 
به مناطق کمتر 

توسعه یافته و 
مرکزی تر منتقل 

می کنند

یک فعال محیط زیست در گفت وگو با خبرآنلاین می گوید: »مطابق گزارشی که 
کمیته سازگاری با خشکسالی وزارت کشور ارائه کرده است، بخشی از آبخوان های 
ما تا ۱۵ سال دیگر کاملاً خشک خواهند شد و ما مجبوریم به مهاجرتی بزرگ از 
ایران مرکزی، که فاقد آب خواهد بود، تن بدهیم. تبعات این اتفاق همین حالا هم به 

صورت »فرونشست زمین« قابل مشاهده است.«
به گزارش خبرآنلاین، براساس داده های وزارت نیرو و هواشناسی، کشور تا اواخر 
شهریور ماه به طور متوسط بیش از ۲۵۰ میلی متر بارش دریافت کرده و می توان گفت 
بارندگی در شش ماه نخست سال جاری نسبت به وضعیت نرمال بیشتر بوده و ۱۶ 
الی ۱۸ درصد فراتر از میانگین بلندمدت ثبت شده است. البته باید توجه داشت که 
به طور کلی کمبود بارش و افزایش مصرف آب در سال های اخیر، میزان برداشت 
از آب های زیرزمینی را به شدت افزایش داده و وضعیت منابع آب زیرزمینی کشور 
را با بحران مواجه ساخته؛ که پدیده هایی مانند فرونشست زمین در مناطق مختلف 

ماحصل همین اتفاق است.
محمد درویش، فعال محیط زیست، پژوهشگر و کویرشناس، در همین راستا به 
خبرآنلاین می گوید: »ما میزان ذخایر و برنامه ریزی های آبی را بر اساس سال آبی 
می سنجیم؛ که از ابتدای مهر شروع می شود و تا ۳۱ شهریور ادامه دارد. با پایان سال 
آبی ۱۴۰۲ - ۱۴۰۳ می توان گفت این بازه، یکی از سال های آبی خیلی خوب کشور بوده 
و میانگین بارش های آسمانی در طول این سال ، در مقیاس ۵۵ ساله، دو درصد از 

میانگین بارندگی ها بهتر بوده است.«
او در رابطه با برقراری وضعیت آبی نسبتاً مساعد در تعدادی از استان ها می گوید: 
از استان های ما از جمله اصفهان، اردبیل، خراسان شمالی، لرستان،  »بسیاری 
کهکیلویه و بویر احمد، گلستان و کردستان یک ترسالی را پشت سر گذاشتند. حتی 
استان های هرمزگان، کرمان، قم، مرکزی و مازندران هم در سال آبی ای که گذشت، 

به طور استثنایی این تجربه را داشتند.«

مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید:
 در این بازه یک ساله، بدترین وضعیت آبی مربوط به کدام استان بود؟

 بدترین وضعیت را در استان تهران داشتیم که شدت خشکسالی در آن ۱۷ 
درصد بود. اما خوشبختانه طبق آخرین آمار، به طور کل تا ۲۴ شهریور ماه، ۲۵۰.۳ 
میلی متر بارندگی دریافت کرده ایم که این میزان دو درصد بیشتر از آن چیزی است 

که ما در یک میانگین درازمدت ۵۵ ساله دریافت می کردیم.
 تا پیش از این، میانگین بارندگی طولانی مدت در ایران چقدر بود؟

 میانگین درازمدت بارندگی در پنج دهه اخیر ۲۴۶.۵ میلی متر بود، اما بهبود این 
آمار در سال آبی اخیر به نحوی بود که حتی نسبت به سال آبی قبل از آن هم ۱۸ 

درصد افزایش داشتیم.
 با این تفاسیر می توان خوش بین بود که در سال آبی پیش رو، نگرانی در زمینه 

کمبود آب نخواهیم داشت؟
 وضعیت آبی کشور ما امسال مساعد بوده است، اما این خوب بودن دلیل بر 
این نیست که نگران نباشیم. در این زمینه همواره باید قدری نگرانی را مدنظر داشت، 
به این علت که بخش عمده ای از جمعیت در مناطقی زندگی می کنند که با کمبود 
ریزش های آسمانی روبه رو است؛ در واقع ما نتوانسته ایم تعادلی در توزیع جمعیت 

ایجاد کنیم تا با بحران کم آبی روبه رو نشویم.
 این بحران در سال آبی اخیر، بیشتر گریبان گیر کدام مناطق بود؟

 تهران و بوشهر با ۱۷ درصد خشکسالی در صدر هستند، سپس قزوین با ۱۴ 
درصد، چهارمحال و بختیاری با ۱۳ درصد و سمنان و فارس با ۱۲ درصد خشکسالی 

در رده های بعدی هستند.
 فکر می کنید چرا کشور ما اغلب با بحران کمبود آب دست وپنجه نرم می کند؟

 بخش قابل توجهی از اقتصاد کشور آب محور است و متأسفانه استفاده ما از 
منابع آبی درست نیست؛ چرا که کلکسیونی از صنایع آب بر را در کشور مستقر 

کرده ایم. به عبارتی ما با »فروش آب« در حال تولید پول و کار هستیم. این در صورتی 
است که دست کم ۴۰ درصد منابع آبی باید به عنوان حق آبه محیط  زیست برای تداوم 
جریان رودخانه ها و هم چنین تالاب ها و تغذیه آبخوان ها اختصاص داده شود، ولی 

متأسفانه در ایران تا ۹۸ درصد از این منابع در حال مصرف است.
 کدام استان ها در این امر پیشتاز هستند؟

 در بعضی از استان ها مثل اصفهان و خراسان رضوی، میزان مصرف به شدت 
بالاست و این رقم به بیش از ۱۳۰ درصد می رسد که چندان خوشایند نیست.

 اشاره کردید که ما از طریق فروش آب در حال درآمدزایی هستیم؛ منظور از این 
حرف چیست؟

 مدیریت کشور ما مفتخر به این است که توانسته صادرات محصولات غذایی 
و کشاورزی را چهار برابر افزایش دهد؛ در شرایطی که ناترازی آبخوان هایمان برابر 
۱۵۱.۵ میلیارد متر مکعب است. کشوری که با بدترین ناترازی در کره زمین روبه رو 
است، چرا باید در امر صادرات محصولاتی که پرورش آنها وابسته به آب است 

مدعی باشد؟
سرزمین ایران را همانند جسمی تصور کنید که دچار خونریزی است، بعد 
ما همین جسم را وادار به اهدای خون می کنیم؛ اصلاً چنین چیزی با منطق 
سازگاری ندارد، ولی متأسفانه در حال انجام است. همانطور که ما از محل 
صادرات هندوانه، یونجه، پسته، زعفران، مرکبات، لبنیات و ... که به شدت آب بر 
هستند، در حال کسب درآمد و ثروت هستیم. به عبارت دیگر، از این طریق 
چوب حراج به منابع آبی کشور زده ایم تا به پول برسیم. این مصداق چیزی است 

که من به آن »کسوف خرد« می گویم.
 این اتفاق چه تبعاتی خواهد داشت؟

 بخش قابل توجهی از منابع آب زیرزمینی ما به تاراج رفته است. ۱۵۱.۵ میلیارد 
متر مکعب ناترازی یعنی ۱۵۱.۵ میلیارد متر مکعب بیشتر از آن چیزی که تغذیه 

کرده ایم، برداشت کرده ایم. مطابق گزارشی که کمیته سازگاری با خشکسالی وزارت 
کشور ارائه کرده است، بخشی از آبخوان های ما تا ۱۵ سال دیگر کاملاً خشک خواهند 
شد و ما مجبوریم به مهاجرتی بزرگ از ایران مرکزی، که فاقد آب خواهد بود، تن 
بدهیم. تبعات این اتفاق همین حالا هم به صورت »فرونشست زمین« قابل مشاهده 
است؛ که در سخنان اخیر رییس جمهوری نیز به این مورد اشاره و برای اولین بار از 

آن به عنوان یک خطر جدی یاد شد.
 خطر فرونشست بیشتر کدام مناطق کشور را تهدید می کند؟

 خراسان رضوی، در فاصله دشت مشهد به چناران بدترین وضعیت را دارد. بعد 
استان فارس، استان تهران و پس از آن استان های اصفهان، البرز، یزد، بخش هایی 
از استان کرمان و استان همدان مناطقی هستند که در معرض این خطر قرار دارند.

خشکی کامل آبخوان های کشور تا 15 سال آینده
مهاجرت بزرگ در راه است؟


